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PapieƬ Franciszek o maĞƬeŻstwie i rodzinie  

 
 

 

 

 

 

  

siedzŅcego poƐr·d uczonych w PiƐmie. PapieƬ zwr·ciĞ uwagŔ na dwie postawy: zadziwienie i niepok·j. Zadziwienie 

byĞo zdolnoƐciŅ do zdumienia w obliczu stopniowego objawiania siŔ Syna BoƬego. OgarnŔĞo zar·wno rodzic·w 

Jezusa, jak i uczonych, kt ·rzy siŔ Mu przysĞuchiwali w ƐwiŅtyni. 

òZdumienie i zadziwienie sŅ przeciwieŻstwem przyjmowania wszystkiego jako pewnik, sŅ przeciwieŻstwem inter-

pretowania otaczajŅcej nas rzeczywistoƐci i wydarzeŻ historycznych jedynie wedĞug naszych kryteri·w ð zauwaƬyĞ 

Franciszek. -Osoba, kt·ra tak czyni, nie jest zdolna do zachwytu, nie wie, co to zadziwienie. Zadziwienie i otwarcie 

siŔ na innych, zrozumienie argument·w innych os·b: taka postawa jest waƬna dla uzdrowienia naraƬonych na 

szwank relacji miŔdzyludzkich i jest ona niezbŔdna takƬe dla uzdrowienia otwartych ran w Ɛrodowisku rodzin-

nym.ó 

PapieƬ podkreƐliĞ , Ƭe trzeba umieĹ zachwyciĹ sie dobrem, kt·re jest w innych. SĞuƬy to jednoƐci w rodzinie. 

WskazaĞ takƬe na znaczenie drugiej postawy, jaka wynika z Ewangelii, czyli niepokoju.  

ò Ten niepok·j ukazuje centralne miejsce Jezusa w Ğonie ƏwiŔtej Rodziny. Dziewica i jej oblubieniec przyjŔli tego 

Syna, strzegli Go i widzieli, jak wzrasta w latach, mŅdroƐci i Ğasce poƐr·d nich, ale nade wszystko wzrastaĞ On w 

ich sercach ; i stopniowo wzrastaĞa ich miĞoƐĹ i zrozumienie wzglŔdem Niego ð stwierdziĞ Ojciec ƏwiŔty. -  Oto 

dlaczego rodzina z Nazaretu jest ƐwiŔta: poniewaƬ byĞa skoncentrowana na Jezusie, na Nim byĞa skupiona caĞa 

uwaga oraz troska Maryi i J·zefa. ó 

Ten niepok·j -  zwr·ciĞ uwagŔ Franciszek -  powinien stawaĹ siŔ naszym niepokojem, szczeg·lnie wtedy, gdy 

jesteƐmy z dala od Boga. Gdy przez kilka kolejnych dni zapominamy o Jezusie, nie modlŅc siŔ, nie szukajŅc Jego 

obecnoƐci oraz pocieszajŅcej przyjaƪni. Warto wr·ciĹ dzisiaj do domu z tymi dwoma sĞowami: zadziwienie i nie-

pok·j. KaƬdy powinien umieĹ siŔ zadziwiĹ widzŅc dobro w innych, bo w ten spos·b moƬna rozwiŅzaĹ problemy 

rodzinne. Trzeba takƬe odczuwaĹ niepok·j, kiedy oddalam siŔ od Jezusa. 

Na zakoŻczenie Ojciec ƏwiŔty wezwaĞ do modlitwy za wszystkie rodziny Ɛwiata, szczeg·lnie te, w kt·rych z r·Ƭ-

nych powod·w, brakuje pokoju i zgody.  

 

PapieƬ: potrzebujemy zdolnoƐci do zadziwienia i niepokoju 
 

W rozwaƬaniu przed modlitwŅ AnioĞ PaŻski Franciszek nawiŅzaĞ do obchodzo-

nego dziƐ ƐwiŔta ƏwiŔtej Rodziny: Jezusa, Maryi i J·zefa. WskazaĞ na dwie  

postawy, kt·re wynikajŅ z Ewangelii czytanej podczas liturgii: zdolnoƐĹ  

do zadziwienia oraz tw·rczy niepok·j. 

 

W drodze powrotnej z Jerozolimy do Nazaretu rodzice zgubili dwunastoletn iego 
Jezusa. Po trzech dniach peĞnych poszukiwaŻ i lŔk·w odnaleƪli Go w ƐwiŅtyni,  
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Po bĞogosĞawieŻstwie PapieƬ zaapelowaĞ r·wnieƬ o modlitwŔ za DemokratycznŅ RepublikŔ Konga, kt·ra cierpi 

z powodu akt·w przemocy oraz epidemii eboli. āPragnŔ ð m·wiĞ -  aby wszyscy zaangaƬowali siŔ w utrzymanie 

pokoju, kt·ry pozwoli na wĞaƐciwy oraz harmonijny przebieg wybor·wó. Nie zabrakĞo takƬe szczeg·lnego po-

zdrowienia rodzin, r·wnieƬ tych zakonnych. 

ò Brawa dla rodzin tutaj obecnych, ale takƬe dla wszystkich, kt·re uczestniczŅ w tej modlitwie poprzez telewizjŔ 

i radio. Rodzina jest skarbem: naleƬy zawsze go strzec i broniĹ. Niech ƏwiŔta Rodzina z Nazaretu czuwa nad 

wami oraz oƐwieca zawsze waszŅ drogŔ. Pozdrawiam takƬe te dwie grupy si·str, z flagŅ hiszpaŻskŅ oraz z flagŅ 

polskŅ. ó 

Franciszek ƬyczyĞ wszystkim pogodnego koŻca roku, podziŔkowaĞ za liczne Ƭyczenia i modlitwy oraz poprosiĞ, 

aby pamiŔtaĹ o Nim.  

www.vaticannews.va  

 

PapieƬ: J·zef czĞowiekiem potrafiŅcym towarzyszyĹ w milczeniu 
 

 jako czĞowieka sprawiedliwego, przestrzegajŅcego prawa,  

rzemieƐlnika, pokornego, zakochanego w Maryi. Kiedy stanŅĞ wobec niepojŔtej tajemnicy to w pierwszej chwili 

chciaĞ usunŅĹ siŔ w cieŻ. Ale Pan B·g objawia mu jego misjŔ. I w ten spos·b J·zef przyjmuje swoje zadanie, 

swojŅ rolŔ i towarzyszy we wzrastaniu Syna BoƬego, w milczeniu, bez osŅdzania, bez narzekania i bez pr·Ƭnych 

sĞ·w. 

òPomagaĹ we wzrastaniu, w rozwoju. SzukaĞ miejsca, aby dziecko mogĞo siŔ narodziĹ; troszczyĞ siŔ o nie; po-

magaĞ wzrastaĹ; uczyĞ rzemiosĞa: tylu rzeczy...W milczeniu. Nigdy nie przypisaĞ sobie tego, co byĞo przynaleƬne 

Synowi: pozwoliĞ wzrastaĹ w ciszy. PozwoliĞ dojrzewaĹ: to byĞoby sĞowo stanowiŅce wielkŅ pomoc dla nas; dla 

nas, kt·rzy z natury zawsze chcemy urzŅdzaĹ wszystko po swojemu, szczeg·lnie w Ƭyciu innych ð podkreƐliĞ 

PapieƬ. -  çDlaczego on tak robi, a nie inaczej...?è. I zaczynajŅ dyskutowaĹ, m·wiĹ... A on pozwala wzrastaĹ. 

Czuwa. Pomaga, ale w milczeniu. ó 

PapieƬ zaznaczyĞ, Ƭe jest to postawa charakteryzujŅca wielu mŅdrych rodzic·w: umiejŔtnoƐĹ czekania, bez nad-

miernej nerwowoƐci, takƬe z powodu moƬliwoƐci popeĞnienia bĞŔdu. Jest waƬne, aby umieĹ cierpliwie czekaĹ, 

przed powiedzeniem jakiegoƐ sĞowa stanowiŅcego impuls dla wzrostu. OczekiwaĹ w milczeniu, jak to czyni sam 

B·g w stosunku do swoich dzieci, dla kt·rych  ma tyle cierpliwoƐci. 

NastŔpnie PapieƬ wyjaƐniĞ, Ƭe Ɛw. J·zef byĞ czĞowiekiem konkretnym, ale z sercem otwartym, āczĞowiekiem ma-

rzeŻó, ale nie āmarzycielemó. 

 

 

 

 

W homilii wygĞoszonej na Mszy w Domu Ɛw. Marty PapieƬ Fran-

ciszek skupiĞ siŔ na postaci Ɛw. J·zefa. PrzypomniaĞ, Ƭe byĞ on 

czĞowiekiem towarzyszŅcym w milczeniu oraz czĞowiekiem ma-

rzeŻ. ModliĞ siŔ takƬe za niepeĞnosprawne dzieci ze SĞowacji, 

kt·re przygotowaĞy ozdoby choinkowe do tamtejszej kaplicy. 

 

Franciszek przypomniaĞ, Ƭe w PiƐmie Ɛw. poznajemy J·zefa 

 

https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/aniol-panski-30-grudnia.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/aniol-panski-30-grudnia.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/aniol-panski-30-grudnia.html
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òMarzenie jest miejscem uprzywilejowanym do szukania prawdy, poniewaƬ w nim nie bronimy siŔ przed niŅ. One 

przychodzŅ ... i B·g m·wi takƬe poprzez sny. Nie zawsze, poniewaƬ zwykle wtedy wychodzi nasza podƐwiadomoƐĹ, 

ale B·g wybiera czasami m·wienie poprzez sny. Czyni to wiele razy. Widzimy to w Biblii, czyƬ nie? Poprzez sny. 

J·zef byĞ czĞowiekiem sn·w, ale nie marzycielem ð zaznaczyĞ Franciszek. -  Nie byĞ jednak fantastŅ. Marzyciel to 

ktoƐ inny: to jest ten, kt·ry wierzy... idzie... stoi w chmurach, i nie ma st·p opartych o ziemiŔ. J·zef staĞ natomiast 

mocno nogami na ziemi. Ale byĞ otwarty. ó 

Ojciec ƏwiŔty zwr·ciĞ uwagŔ, Ƭe nie naleƬy traciĹ zdolnoƐci do marzeŻ, zdolnoƐci do otwarcia z ufnoƐciŅ na to, co 

przyjdzie, niezaleƬnie od trudnoƐci, kt·re mogŅ nadejƐĹ. 

òNiech nikt z nas nie traci zdolnoƐci do marzeŻ o przyszĞoƐci: nikt z nas. KaƬdy z nas: marzeŻ zwiŅzanych z 

rodzinŅ, z naszymi dzieĹmi, czy z rodzicami. ZobaczyĹ, jak chciaĞbym, aby potoczyĞo siŔ ich Ƭycie. TakƬe ksiŔƬa: 

chodzi o marze nia zwiŅzane z naszymi wiernymi, co byƐmy chcieli dla nich ð m·wiĞ PapieƬ. -  MarzyĹ jak marzŅ 

mĞodzi, jak sŅ çniepowstrzymaniè w marzeniach i w nich znajdujŅ drogŔ. Nie traciĹ zdolnoƐci do marzeŻ, poniewaƬ 

marzenia otwierajŅ drogŔ dla przyszĞoƐci. Aby byĹ tw·rczymi w przyszĞoƐci. ó 

www.vaticannews.va  
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Oby BoƬe Narodzenie pomogĞo wam wyjƐĹ z zagr·d wĞasnej 

wygody i p·jƐĹ tam, gdzie jest Jezus i ci, kt·rych On kocha ð 

ƬyczyĞ PapieƬ Polakom obecnym na audiencji og·lnej w Auli 

PawĞa VI.  

 

ò Serdecznie witam polskich pielgrzym·w. Drodzy bracia i sio-

stry, ƬyczŔ wam szczŔƐliwego BoƬego Narodzenia, peĞnego 

pokoju, miĞoƐci i pogody ducha, jakie przynosi nam Pan zro-

dzony miŔdzy nami ðm·wiĞ do Polak·w Ojciec ƏwiŔty. -  Prze-

Ƭywanie tajemnicy wcielonego SĞowa niech wam pomoƬe przyjmowaĹ niespodzianki i wyzwania, przez kt·re Jezus 

wzywa nas, byƐmy wyszli z zagr·d naszej wygody, aby byĹ z Nim i z tymi, kt·rych On kocha. Niech B·g wam 

bĞogosĞawi! ó 

 

www.vaticann ews.va  

 

 

PapieƬ: Maryjo bŅdƪ blisko rodzin odrzuconych, pogardzanych 
 

ProszŔ CiŔ za rodzinami na caĞym Ɛwiecie, kt·re odczuwajŅ wok·Ğ siebie obojŔtnoƐĹ, odrzucenie, a nawet pogardŔ. 

Oby nie zostaĞy pozostawione same sobie i byĞy chronione w swoich prawach ð to sĞowa modlitwy, jakie Franciszek 

skierowaĞ do Maryi. 

https://www.vaticannews.va/pl/papiez-franciszek/msza-w-domu-sw-marty/2018-12/papa-msza-sw-marta-18-grudnia.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez-franciszek/msza-w-domu-sw-marty/2018-12/papa-msza-sw-marta-18-grudnia.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/papiez-franciszek-audiencja-ogolna-slowo-do-polakow-19-grudnia.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/papiez-franciszek-audiencja-ogolna-slowo-do-polakow-19-grudnia.html
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W uroczystoƐĹ Niepokalanego PoczŔcia NajƐwiŔtszej Maryi Panny PapieƬ zwyczajowo udaje siŔ na plac HiszpaŻski 

w Rzymie, aby tam oddaĹ hoĞd Maryi przed Jej figurŅ, g·rujŅcŅ nad okolicŅ. Tak byĞo i w tym roku. WczeƐniej jednak 

pojechaĞ do bazyliki Matki BoƬej WiŔkszej, aby tam pokĞoniĹ siŔ patronce Rzymu, czczonej jako Salus Populi Ro-

mani.  

W modlitwie u st·p figury Niepokalanej Ojciec ƏwiŔty zawierzyĞ Maryi najpierw wszystkich mieszkaŻc·w Rzymu, 

proszŅc dla nich o ĞaskŔ cierpliwego mierzenia siŔ z niedogodnoƐciami Ƭycia codziennego. WstawiaĞ siŔ takƬe za 

rzŅdzŅcymi miastem, aby nie brakowaĞo im mŅdroƐci, dalekowzrocznoƐci, ducha sĞuƬby i wsp·Ğpracy. 

Matce Jezusa poczŔtej bez grzechu Franciszek zawierzyĞ takƬe kapĞan·w, aby byli blisko ludzi, miĞosierni, a takƬe 

osoby konsekrowane, szczeg·lnie kobiety, by byĞy pĞodne w modlitwie, miĞosierdziu i wsp·Ğczuciu. ProsiĞ takƬe za 

rodzinami.  

PapieƬ -  Maryjo powierzam Ci rodziny  

òO Matko Jezusa, ostatnia rzecz, o kt·rŅ CiŔ proszŔ, w tym okresie Adwentu, myƐlŅc o dniach, kiedy ty i J·zef 

niepokoiliƐcie siŔ z powodu zbliƬajŅcych siŔ narodzin waszego dziecka, zatroskani, bo byĞ spis ludnoƐci i musieli-

Ɛcie opuƐciĹ swojŅ ojczyznŔ , Nazaret, i udaĹ siŔ do Betlejemé Wiesz, co to znaczy nieƐĹ w swym Ğonie Ƭycie i 

odczuwaĹ wok·Ğ obojŔtnoƐĹ, odrzucenie, niekiedy pogardŔ ð modliĞ siŔ PapieƬ. -  Dlatego proszŔ CiŔ, byƐ byĞa 

blisko rodzin, kt·re dzisiaj w Rzymie, we WĞoszech, na caĞym Ɛwiecie przeƬywajŅ podobne sytuacje, aby nie byĞy 

pozostawione samymi sobie, ale chronione w swoich prawach, prawach czĞowieka, kt·re sŅ waƬniejsze, niƬ wszel-

kie, choĹ uzasadnione wymagania.ó 

W roku 1857, trzy lata po ogĞoszeniu dogmatu o Niepokalanym PoczŔciu, Pius IX poƐwiŔciĞ figurŔ Maryi, kt·rŅ 

ustawiono na placu HiszpaŻskim na 12-metrowej kolumnie, zaƐ Pius XII rozpoczŅĞ tradycjŔ skĞadania pod niŅ 

kwiat·w i udaĞ siŔ tam jako pierwszy papieƬ w 1953 r. Jego nastŔpcy podtrzymali ten zwyczaj. PoczŅwszy od 

pontyfikatu PawĞa VI, co roku udajŅ siŔ tam rokrocznie na kr·tkŅ modlitwŔ. 

www.vaticannews.va  

 

 

PapieƬ: Matce z Guadalupe powierzmy Ƭycie i niewinnoƐĹ dzieci  
 

ZwracajŅc siŔ do Polak·w, PapieƬ nawiŅzaĞ do przypadajŅcego dziƐ 

wspomnienia Matki BoƬej z Guadalupe. Jej wstawiennictwu poleciĞ 

szczeg·lnie rodziny, kt·re oczekujŅ narodzin dziecka, przypomi-

najŅc, Ƭe Jan PaweĞ II powierzyĞ Jej Ƭycie i niewinnoƐĹ najmniejszych.  

PapieƬ ð niech Madonna z Guadalupe wyprasza dar potomstwa dla 

bezdzietnych rodzin  

òPozdrawiam serdecznie pielgrzym·w polskich. Matce BoƬej z Gu-

adalupe, kt·rej wspomnienie dzisiaj obchodzimy, zawierzam was 

tu obecnych, wasze rodziny, a szczeg·lnie te, kt·re oczekujŅ narodzin dziecka. Əw. Jan PaweĞ II powierzyĞ Jej 

https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/papiez-franciszek-plac-hiszpanski-hold-maryi.html
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macierzyŻskiej trosce Ƭycie i niewinnoƐĹ dzieci, zwĞaszcza tych, kt·rym zagraƬa niebezpieczeŻstwo Ɛmierci, zanim 

siŔ narodzŅ. Madonna z Guadalupe ð widaĹ, Ƭe jest brzemienna: oczekuje Zbawiciela. Za Jej wstawiennictwem,  

w tym czasie Adwentu, wypraszajmy dar potomstwa dla bezdzietnych rodzin, szacunek dla poczŔtego Ƭycia i 

otwartoƐĹ serc na wartoƐci ewangeliczne. Niech bŔdzie pochwalony Jezus Chrystus. ó 

Wspomnienie Matki BoƬej z Guadalupe jest obchodzone w Watykanie bardzo uroczyƐcie. DziƐ wieczorem w Bazylice 

WatykaŻskiej Franciszek odprawia MszŔ za AmerykŔ. TŔ dorocznŅ tradycjŔ zapoczŅtkowaĞ juƬ Benedykt XVI.  

www.vaticannews.va  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/papiez-franciszek-audiencja-ogolna-slowo-do-polakow.html
https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2018-12/papiez-franciszek-audiencja-ogolna-slowo-do-polakow.html


 

Strona | 6  
 

PapieƬ do Polak·w: wyjdƪcie z zagr·d wĞasnej wygody 

 

Program roczny Duszpasterstwa Rodzin pod hasĞem 'Towarzyszenie maĞƬeŻstwom w mocy Du-

cha ƏwiŔtego' 

āNowy rok pracy duszpasterskiej chcemy poƐwiŔciĹ w spos·b szczeg·lny zagadnie-

niom dotyczŅcym towarzyszeniu maĞƬeŻstwu i rodzinie w codziennej pracy duszpa-

sterskiej. Jest to niejako nawiŅzanie do hasĞa obecnego roku duszpasterskiego,  

z uwzglŔdnieniem wymiaru pracy Duszpasterstwa Rodzin i odpowiedƪ na naglŅce 

potrzeby, jakie dostrzegamy na co dzieŻ spotykajŅc siŔ z maĞƬeŻstwami i rodzinami.ó 

ð m·wi ks. PrzemysĞaw DrŅg, Dyrektor Krajowego OƐrodka Duszpasterstwa Rodzin. 

Program roczny pracy Duszpasterstwa Rodzin podejm uje  nastŔpujŅce tematy: 

1. Przygotowanie do zawarcia sakramentu maĞƬeŻstwa jako katechumenat ð narzeczeni w drodze na spotkanie  

z Chrystusem i ze sobŅ (por. AL 207). 

2. Systematyczna katechizacja maĞƬeŻstw i rodzin skupiona wok·Ğ sakramentu chrztu ƐwiŔtego, komunii ƐwiŔtej  

i bierzmowania.  

3. PodkreƐlenie obecnoƐci i dziaĞania Ducha ƏwiŔtego w sakramencie maĞƬeŻstwa podczas rekolekcji adwentowych 

i wielkopostnych w parafiach oraz podczas formacji staĞej doradc·w Ƭycia rodzinnego. Zwr·cenie uwagi na towa-

rzyszenie w pierwszych latach Ƭycia maĞƬeŻskiego (zwĞaszcza podczas wizyty duszpasterskiej prosimy o podjŔcie 

rozmowy na temat kondycji konkretnego maĞƬeŻstwa i rodziny). 

4. Zwr·cenie uwagi maĞƬeŻstw i rodzin na koniecznoƐĹ zaangaƬowania siŔ w misjŔ KoƐcioĞa poprzez udziaĞ  

w Ƭyciu wsp·lnot, zwĞaszcza wsp·lnot parafialnych. 

5. ZachŔta rodzic·w do prowadzenia rozm·w z dzieĹmi na tematy religijne, ze szczeg·lnym zwr·ceniem uwagi na 

dary Ducha ƏwiŔtego. 

www.kodr.pl  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Z Polski 
 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

http://www.kodr.pl/
http://www.kodr.pl/
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Prymas Polski: szacunek i wsparcie dla rodziny najlepszŅ spoĞecznŅ inwestycjŅ 

 

āSzacunek i troska, a takƬe konsekwentne wsparcie dla rodziny jest najlepszŅ spoĞecznŅ inwestycjŅ, kt·ra nam 

wszystkim moƬe otworzyĹ drzwi do lepszej wsp·lnej przyszĞoƐció ð m·wiĞ abp Wojciech Polak w homilii podczas 

Mszy Ɛw. celebrowanej w NiedzielŔ ƏwiŔtej Rodziny w Zdziechowie.  

ByĞa to takƬe okazja do uczczenia 100. rocznicy Bitwy pod ZdziechowŅ ð jednej z najpowaƬniejszych potyczek 

Powstania Wielkopolskiego. Po wyzwoleniu Gniezna do tej wĞaƐnie miejscowoƐci sprowadzony zostaĞ 400- osobowy 

oddziaĞ niemiecki z Bydgoszczy z zadaniem odbicia miasta. PowstaŻcy gnieƪnieŻscy uprzedzili jednak atak i zmu-

sili Niemc·w do wycofania i zĞoƬenia broni. 

āZwiŅzek spoĞeczeŻstwa z rodzinŅ jest zasadniczy i fundamentalnyó ð stwierdziĞ Prymas powtarzajŅc za papieƬem 

Franciszkiem, Ƭe rodzina wprowadza w potrzebŔ wiŔzi, wiernoƐci, szczeroƐci, zaufania, wsp·Ğpracy i szacunku. 

ZachŔca do planowania Ɛwiata godnego zamieszkania i do wiary w stosunki oparte na zaufaniu, nawet w trudnych 

okolicznoƐciach. Uczy dotrzymywania danego sĞowa, szacunku dla poszczeg·lnych os·b, a takƬe zrozumienia 

ograniczeŻ wĞasnych, ale i innych ludzi. 

āSpoĞeczeŻstwo, kt·re Ƭyje takimi postawami, czerpie z ducha rodziny, a nie ze wsp·Ğzawodnictwa albo pragnienia 

samorealizacjió ð powt·rzyĞ za papieƬem Prymas dodajŅc, Ƭe naleƬny szacunek i troska, a takƬe konsekwentne 

zrozumienie, pomoc i wsparcie dla rodziny to najlepsza spoĞeczna inwestycja. 

Metropolita gnieƪnieŻski podkreƐliĞ teƬ znaczenie jednoƐci i wsp·lnotowoƐci rodziny, dajŅc za przykĞad wspomi-

nanŅ dziƐ w liturgii ƏwiŔtŅ RodzinŔ. Ta jednoƐĹ ð jak m·wiĞ odwoĞujŅc siŔ do czytanej Ewangelii o zaginiŔciu Jezusa 

i odnalezieniu Go w ƐwiŅtyni ð pozwoliĞa Maryi i J·zefowi przetrwaĹ chwile grozy i wyjƐĹ z trudnej sytuacji praw-

dziwie obronnŅ rŔkŅ. 

Msza Ɛw. zgromadziĞa licznych parafian, mĞodzieƬ, dzieci, harcerzy, poczty sztandarowe i przedstawicieli lokalnych 

wĞadz. Za wsp·lnŅ modlitwŔ i pamiŔĹ dziŔkowaĞ wszystkim proboszcz zdziechowskiej parafii, ks. PaweĞ Gronowski. 

Po Mszy Ɛw. abp Wojciech Polak poƐwiŔciĞ nowy pomnik upamiŔtniajŅcy powstaŻc·w wielkopolskich. Miejscowa 

szkoĞa otrzymaĞa teƬ biaĞo-czerwonŅ flagŔ od Prezydenta RP. 

www.ekai.pl  

 

 
 

ƏwiŅteczne Ƭyczenia abp. Andrzeja DziŔgi: ochrona Ƭycia i rodziny 

 

Gdy wprowadzimy wiŔcej BoƬych spraw w nasze Ƭycie, sami teƬ bŔdziemy bardziej ludzcy i Ɛwiat bŔdzie bardziej 

sprawiedliwy, bardziej uĞadzony ð m·wi abp Andrzej DziŔga. Metropolita szczeciŻsko-kamieŻski zĞoƬyĞ Ƭyczenia 

wszystkim mieszkaŻcom Pomorza Zachodniego. 

Jako priorytety hierarcha stawia obronŔ Ƭycia i rodziny. 

https://ekai.pl/prymas-polski-szacunek-i-wsparcie-dla-rodziny-najlepsza-spoleczna-inwestycja/
https://ekai.pl/prymas-polski-szacunek-i-wsparcie-dla-rodziny-najlepsza-spoleczna-inwestycja/
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ð Chyba jedne z najwaƬniejszych spraw, kt·re ciŅgle sŅ przed nami do zaĞatwienia, do wywalczenia, do wymodlenia, 

do wydyskutowania, to sprawy poczŅtk·w czĞowieczego Ƭycia, zachwytu czĞowiekiem, kaƬdym czĞowiekiem, juƬ 

pod sercem jego matki czy gdziekolwiek jest i w jakiejkolwiek jest sytuacji, bo to przecieƬ czĞowiek ð powiedziaĞ 

abp DziŔga. 

Metropolita dodaĞ, Ƭe òciŅgle potrzebujemy zmagania o ƐwiŔtoƐĹ maĞƬeŻskiej wsp·lnoty serc, myƐli i dziaĞaŻ i o 

ƐwiŔtoƐĹ i autonomiŔ kaƬdej rodziny jako pierwszej wsp·lnoty ludzkiejó. 

ð Niech podŅƬanie ku Betlejem i spojrzenie w tajemnicŔ BetlejemskŅ (é) nas porusza, ƬebyƐmy teƬ szli w dzisiej-

szych Ɛwiat BoƬymi drogami i byƐmy siŔ zmagali o BoƬe sprawy ð wskazywaĞ metropolita szczeciŻsko-kamieŻski. 

www.ekai.pl  

PrzewodniczŅcy Rady ds. Rodziny zachŔca do odnowienia przyrzeczeŻ maĞƬeŻskich w NiedzielŔ 

ƏwiŔtej Rodziny 

Podczas 380. Zebrania Plenarnego Konferencji Episkopatu Polski (PĞock, 25-

26 IX br.), biskupi zaproponowali, aby Niedziela ƏwiŔtej Rodziny byĞa dniem 

modlitw o ƐwiŔtoƐĹ maĞƬeŻstw i rodzin oraz zachŔcili do zorganizowania w 

parafiach odnowienia przyrzeczeŻ maĞƬeŻskich. Do tej propozycji nawiŅzaĞ 

bp WiesĞaw Əmigiel, przewodniczŅcy Rady ds. Rodziny w specjalnym liƐcie. 

āDuszpasterstwo rodzin naleƬy do priorytet·w dziaĞalnoƐci zbawczej Ko-

ƐcioĞa i wymaga nieustannego wysiĞku, by nie tylko solidnie przygotowywaĹ 

do sakramentu maĞƬeŻstwa, ale r·wnieƬ towarzyszyĹ rodzinom w rozwoju 

ich miĞoƐci i wiary, a takƬe pom·c w odkryciu ich miejsca w Ƭyciu parafiió ð 

podkreƐliĞ bp WiesĞaw Əmigiel. 

W imieniu Rady ds. Rodziny jej przew odniczŅcy przypomniaĞ, Ƭe w przeƬy-

waniu miĞoƐci ludzie wierzŅcy otrzymali āszczeg·lnŅ pomoc, kt·rŅ jest sa-

krament maĞƬeŻstwaó. āJako Rada ds. Rodziny KEP pragniemy zaprosiĹ 

wszystkich maĞƬonk·w do tego, aby w NiedzielŔ ƏwiŔtej Rodziny caĞa rodzina 

stanŔĞa przed oĞtarzem, by odnowiĹ przyrzeczenia maĞƬeŻskie i w ten spos·b umocniĹ wiŔƪ miĞoƐci w maĞƬeŻstwie 

i rodzinieó-  napisaĞ w liƐcie bp Əmigiel. 

Zwr·ciĞ siŔ z proƐbŅ do duszpasterzy, āaby zorganizowali w parafiach obrzŔd odnowienia przyrzeczeŻ maĞƬeŻskich 

i w homilii zwr·cili uwagŔ wiernych na wartoƐĹ sakramentalnego maĞƬeŻstwaó. DodaĞ, Ƭe organizacja i przebieg 

obrzŔdu zaleƬy od duszpasterzy. Jak czytamy w liƐcie ānie powinien on zbytnio wydĞuƬaĹ liturgii, a jednoczeƐnie 

winien mieĹ radosny i uroczysty charakteró. āNaleƬy r·wnieƬ unikaĹ sytuacji, kt·re zbytnio akcentowaĞyby podziaĞ 

na maĞƬeŻstwa sakramentalne i zwiŅzki niesakramentalne, gdyƬ ci, kt·rzy uczestniczŅ w niedzielnej Mszy ƐwiŔtej 

to najgorliwsza czŔƐĹ naszych parafii. Dla maĞƬeŻstw sakramentalnych niech to bŔdzie odnowienie i umocnienie, 

a dla āoddalonychó niech bŔdzie to okazja do modlitwy, refleksji i jeszcze wiŔkszej tŔsknoty za Bogiem, kt·ra 

towarzyszy kaƬdemu czĞowiekowi wiaryó ð czytamy w liƐcie. 

https://ekai.pl/swiateczne-zyczenia-abp-andrzeja-dziegi-ochrona-zycia-i-rodziny/
https://ekai.pl/swiateczne-zyczenia-abp-andrzeja-dziegi-ochrona-zycia-i-rodziny/
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Bp Əmigiel zachŔciĞ, aby we wszystkich parafiach w Polsce najbliƬsza niedziela byĞa okazjŅ do spotkania maĞƬeŻstw 

i rodzin ze ƏwiŔtŅ RodzinŅ z Nazaretu. PodziŔkowaĞ teƬ wszystkim osobom  zaangaƬowanym w duszpasterstwo 

rodzin w Polsce.  

PeĞna treƐĹ listu dostŔpna jest tutaj    

www.episkopat.pl  

 

ObradowaĞa Komisja Wsp·lna Przedstawicieli RzŅdu RP i Konferencji Episkopatu Polski 

Wsp·Ğpraca paŻstwa i KoƐcioĞa w zakresie ochrony danych  

osobowych, zagadnienia dotyczŅce wyboru przedmiotu religii 

lub etyki, ochrona Ƭycia czĞowieka od poczŔcia do naturalnej 

Ɛmierci oraz ochrona dzieci i mĞodzieƬy przed naduƬyciami sek-

sualnymi byĞy gĞ·wnymi tematami obrad Komisji Wsp·lnej 

Przedstawicieli RzŅdu RP i Konferencji Episkopatu Polski. Spo-

tkanie miaĞo miejsce we wtorek, 11 grudnia, w Sekretariacie 

Konferencji Episk opatu Polski w Warszawie.  

Podczas obrad przedstawicieli RzŅdu i Episkopatu poruszono 

m.in. kwestiŔ wsp·Ğpracy paŻstwa i KoƐcioĞa w zakresie ochrony danych osobowych w zwiŅzku z przyjŔtym 13 

marca przez KonferencjŔ Episkopatu Polski dekretem og·lnym w sprawie ochrony danych osobowych w KoƐciele 

katolickim. Dekret miaĞ na celu uaktualnienie i dostosowanie dotychczas istniejŅcych w KoƐciele zasad ochrony 

os·b fizycznych w zwiŅzku z przetwarzaniem ich danych osobowych do RODO, ustanowiĞ r·wnieƬ instytucjŔ Ko-

Ɛcielnego Inspektora Ochrony Danych.  

W trakcie posiedzenia poruszone zostaĞy r·wnieƬ zagadnienia dotyczŅce edukacji, w tym kwestie dotyczŅce wyboru 

przedmiotu religii lub etyki. āUczestnicy dyskutowali teƬ o sprawach ochrony Ƭycia czĞowieka od poczŔcia do na-

turalnej Ɛmierci. Zajmowali siŔ r·wnieƬ kwestiŅ ochrony dzieci i mĞodzieƬy przed naduƬyciami seksualnymi w Ko-

Ɛciele i spoĞeczeŻstwieó ð czytamy w komunikacie po obradach.  

Komisja Wsp·lna przedstawicieli RzŅdu i Episkopatu powstaĞa po II wojnie Ɛwiatowej. W latach 1949 -56 nosiĞa 

nazwŔ Komisja Mieszana, p·ƪniej zostaĞa przemianowana na KomisjŔ Wsp·lnŅ Przedstawicieli RzŅdu RP i Konfe-

rencji Episkopatu Polski. ZostaĞa powoĞana w celu utrzymania staĞych kontakt·w miŔdzy RzŅdem i KonferencjŅ 

Episkopatu Polski dla rozwiŅzywania problem·w dotyczŅcych stosunk·w miŔdzy paŻstwem i KoƐcioĞem. Od 1999 

roku spotkania odbywajŅ siŔ na przemian w budynku Sekretariatu Episkopatu Polski i w siedzibach rzŅdowych lub 

ministerialnych. Obecnie wsp·ĞprzewodniczŅcym Komisji ze strony rzŅdowej jest Joachim BrudziŻski, Minister 

Spraw WewnŔtrznych i Administracji, a ze strony koƐcielnej abp SĞawoj Leszek GĞ·dƪ, Metropolita GdaŻski. 

PeĞna treƐĹ komunikatu 

www.episkopat.pl  

  

https://episkopat.pl/przewodniczacy-rady-ds-rodziny-w-niedziele-swietej-rodziny-odnowmy-przyrzeczenia-malzenskie/
https://episkopat.pl/przewodniczacy-rady-ds-rodziny-w-niedziele-swietej-rodziny-odnowmy-przyrzeczenia-malzenskie/
https://ekai.pl/dokumenty/komunikat-po-obradach-komisji-wspolnej-przedstawicieli-rzadu-rp-i-konferencji-episkopatu-polski/
http://www.episkopat.pl/
http://www.episkopat.pl/
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Komunikat abp. StanisĞawa GŅdeckiego, PrzewodniczŅcego Konferencji Episkopatu Polski  

ws. ochrony Ƭycia                 

āPrawo do Ƭycia nie jest tylko kwestiŅ ƐwiatopoglŅdu, nie jest tylko prawem religij-

nym, ale jest prawem czĞowieka. (é) Nar·d, kt·ry zabija wĞasne dzieci, jest naro-

dem bez przyszĞoƐci!ó ð m·wiĞ Ɛw. Jan PaweĞ II w 1997 w Kaliszu podczas piel-

grzymki do Polski. Z wielkim b·lem widzimy, Ƭe w Polsce to prawo czĞowieka do 

Ƭycia wciŅƬ jest Ğamane. 

Na straƬy Ƭycia ludzkiego stoi sama nauka. Obraz USG pokazuje dziecko w pierw-

szych tygodniach Ƭycia w Ğonie matki. OkoĞo 20 dnia po poczŔciu zaczyna biĹ serce 

dziecka, w si·dmym tygodniu widaĹ oczy, nos, uszy i wargi, zaƐ w 16 tygodniu pojawiajŅ siŔ linie papilarne. WidaĹ 

jak dziecko w Ğonie matki uƐmiecha siŔ, ziewa, pĞacze, porusza palcami u rŅk i n·g. Wobec tych fakt·w naukowych 

nie moƬemy przechodziĹ obojŔtnie. 

MinŅĞ rok od zĞoƬenia projektu obywatelskiego āZatrzymaj aborcjŔó. PodpisaĞo go ok. 830 tys. os·b. Obywatele 

naszego kraju popierajŅ ten projekt, kt·ry wyklucza przesĞankŔ eugenicznŅ. Jest to waƬny krok w stronŔ ochrony 

Ƭycia kaƬdego czĞowieka. 

Biskupi, zgromadzeni na Jasnej G·rze na zebraniu plenarnym 19 listopada br., zwr·cili siŔ z proƐbŅ o modlitwŔ, 

aby prawo stanowione chroniĞo Ƭycie czĞowieka od poczŔcia do naturalnej Ɛmierci. ProƐbŔ o modlitwŔ w tej intencji 

kierujemy do wszystkich ludzi dobrej woli, szczeg·lnie do kapĞan·w, os·b Ƭycia konsekrowanego oraz naszych 

rodak·w w kraju i na Ɛwiecie. 

Maryi, Kr·lowej Polski, zawierzamy sprawŔ ochrony Ƭycia kaƬdego czĞowieka. 

+ StanisĞaw GŅdecki 

Arcybiskup Metropolita PoznaŻski 

PrzewodniczŅcy Konferencji Episkopatu Polski 

Wiceprzewodnic zŅcy Rady Konferencji Episkopat·w Europy (CCEE) 

30 listopada 2018 r.  

www.episkopat.pl  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-w-polsce-prawo-czlowieka-do-zycia-wciaz-jest-lamane/
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Siostry zakonne modlŅ siŔ w intencji ochrony Ƭycia dzieci nienarodzonych 

 

W zwiŅzku z zachŔtŅ Konferencji Episkopatu Polski, aby modliĹ siŔ o to, by prawo stanowione chroniĞo Ƭycie czĞo-

wieka od poczŔcia do naturalnej Ɛmierci, bp Artur MiziŻski, Sekretarz Generalny KEP skierowaĞ proƐbŔ  

o modlitwŔ do wszystkich ƬeŻskich zgromadzeŻ zakonnych w Polsce. Siostry od razu odpowiedziaĞy, Ƭe bŔdŅ siŔ 

modliĞy w tej intencji.  

 

Bp MiziŻski zwr·ciĞ siŔ do wszystkich si·str zakonnych  w Polsce, kierujŅc 30 listopada pismo na rŔce Matki Mak-

symilli Pliszki, Przewo dniczŅcej Konferencji WyƬszych PrzeĞoƬonych ƫeŻskich ZgromadzeŻ Zakonnych oraz do 

Matki Weroniki Sowulewskiej, PrzewodniczŅcej Konferencji PrzeĞoƬonych ƫeŻskich Klasztor·w Kontemplacyjnych. 

W liƐcie przypomniaĞ, Ƭe podczas Zebrania Plenarnego, 

kt·re miaĞo miejsce na Jasnej G·rze 19 listopada, Konfe-

rencja Episkopatu Polski podkreƐliĞa potrzebŔ modlitwy w 

intencji ochrony Ƭycia. PrzypomniaĞ sĞowa komunikatu z 

tego zebrania, w kt·rym czytamy: āNa progu adwentu bi-

skupi przypominajŅ o godnoƐci kaƬdego ludzkiego Ƭycia, 

kt·rego wartoƐĹ ukazaĞ Chrystus swoim wcieleniem i naro-

dzeniem. W tym duchu biskupi proszŅ o modlitwŔ, aby 

prawo stanowione chroniĞo Ƭycie czĞowieka od poczŔcia do 

naturalnej Ɛmierció. 

W zwiŅzku z tym bp Artur MiziŻski prosiĞ o modlitwŔ w in-

tencji ochrony Ƭycia dzieci nienarodzonych oraz w intencji ojc·w i matek, by z miĞoƐciŅ przyjŔli potomstwo, kt·rym 

ich B·g obdarzyĞ. W liƐcie napisaĞ: āM·dlmy siŔ takƬe za legislator·w, aby respektowali prawo do Ƭycia kaƬdego 

czĞowieka od poczŔcia do naturalnej Ɛmierci, a takƬe abyƐmy sami byli wraƬliwi na potrzeby rodzic·w oczekujŅcych 

potomstwaó. 

NawiŅzujŅc do wspomnianego komunikatu ksiŔƬy biskup·w, prosiĞ o takŅ modlitwŔ szczeg·lnie podczas Adwentu 

i zachŔciĞ, aby omadlaĹ tŔ sprawŔ takƬe w ciŅgu caĞego roku. 

Na zakoŻczenie listu, Sekretarz Generalny KEP ƬyczyĞ wszystkim siostrom zakonnym bĞogosĞawionego Adwentu. 

āMaryja, kt·rŅ symbolizuje roratnia Ɛwieca, niech rozprasza ciemnoƐci i prowadzi do Jezusa, kt·rego narodziny 

bŔdziemy wkr·tce radoƐnie ƐwiŔtowalió ð napisaĞ bp MiziŻski. 

W Polsce jest prawie 20 tys. si·str zakonnych, kt·re naleƬŅ do ponad 110 zakon·w lub zgromadzeŻ zakonnych. 

www.episkopat.pl  

 

O prawo chroniŅce Ƭycie dzieci nienarodzonych 

Msza Ɛw. w intencji wznowienia prac nad poprawkŅ do ustawy, dotyczŅcej planowania rodziny i obrony Ƭycia, 

odprawiona zostaĞa w piŅtek, 30 listopada na Jasnej G·rze. Przybyli przedstawiciele Fundacji ƫycie i Rodzina , kt·rzy 

https://episkopat.pl/siostry-zakonne-modla-sie-w-intencji-ochrony-zycia-dzieci-nienarodzonych/
https://episkopat.pl/siostry-zakonne-modla-sie-w-intencji-ochrony-zycia-dzieci-nienarodzonych/
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przed oĞtarzem Kr·lowej Polski modlili siŔ o natychmiastowe 

wprowadzenie prawa chroniŅcego Ƭycie dzieci nienarodzonych.  

 

Modlitwa odbyĞa siŔ dokĞadnie rok od zĞoƬenia w Sejmie projektu 

#ZatrzymajAborcjŔ wraz z rekordowŅ liczbŅ 830 000 podpis·w 

poparcia. W styczniu Sejm poparĞ projekt w pierwszym czytaniu 

bardzo duƬŅ liczbŅ 277. gĞos·w. Przeciwnik·w Ƭycia na sali sej-

mowej byĞo ponad dwa razy mniej niƬ zwolennik·w. Projekt utknŅĞ 

p·ƪniej w Komisji Polityki SpoĞecznej i Rodziny, a od lipca znaj-

duje siŔ w specjalnej podkomisji ds. Zatrzymaj AborcjŔ.  

EucharystiŔ przebĞagalnŅ za grzech aborcji odprawiĞ bp WiesĞaw Mering, ordynariusz diecezji wĞocĞawskiej. Konce-

lebrowali: wikariusz biskupi ks. praĞ. SĞawomira DerŔgowski; bp Oleg Butkiewicz z BiaĞorusi oraz o. Waldemar Pa-

stusiak, kustosz Jasnej G·ry. WƐr·d obroŻc·w Ƭycia obecnych na Mszy Ɛw., byĞa dziaĞaczka komitetu #Zatrzymaj 

AborcjŔ Kaja Godek. 

 āDziƐ gromadzimy siŔ przy Obrazie Matki BoƬej tutaj, na Jasnej G·rze, aby modliĹ siŔ w intencji tych wszystkich, 

kt·rzy podejmujŅ trud walki o tych, kt·rzy sŅ bezbronni ð powiedziaĞ witajŅc wiernych o. Waldemar Pastusiak  -  

Pragniemy modliĹ siŔ w intencji tych wszystkich, kt·rzy poƐwiŔcajŅ swoje siĞy, sw·j czas, aby walczyĹ o obronŔ 

dzieci nienarodzonychó.  

Bp WiesĞaw Mering na poczŅtku Mszy Ɛw. odczytaĞ komunikat abpa StanisĞawa GŅdeckiego, przewodniczŅcego 

Konferencji Episkopatu Polski . āõPrawo do Ƭycia nie jest tylko kwestiŅ ƐwiatopoglŅdu, nie jest tylko prawem reli-

gijnym, ale jest prawem czĞowieka. Nar·d, kt·ry zabija wĞasne dzieci, jest narodem bez przyszĞoƐciõ. Tak m·wiĞ Jan 

PaweĞ II w 1997 r. w Kaliszu ð przypomniaĞ w komunikacie abp GŅdecki -  Z wielkim b·lem widzimy,  

Ƭe w Polsce to prawo czĞowieka do Ƭycia ciŅgle jest Ğamane. Na straƬy Ƭycia ludzkiego stoi sama nauka. Obraz USG 

pokazuje dziecko w pierwszych tygodniach Ƭycia w Ğonie matki. Ok. 20 tygodnia po poczŔciu zaczyna biĹ serce 

dziecka. (é) Wobec tych fakt·w naukowych nie moƬemy przechodziĹ obojŔtnieó.  

āObywatele naszego kraju popierajŅ ten projekt (ôZatrzymaj AborcjŔõ), kt·ry wyklucza przesĞankŔ eugenicznŅ. Jest 

to waƬny krok w stronŔ ochrony Ƭycia kaƬdego czĞowieka. Biskupi zgromadzeni na Jasnej G·rze na swoim zebraniu 

plenarnym 19 listopada br. zwr·cili siŔ z proƐbŅ o modlitwŔ, aby prawo stanowione chroniĞo Ƭycie czĞowieka od 

poczŔcia do naturalnej Ɛmierci. ProƐbŔ o modlitwŔ w tej intencji kierujemy do wszystkich ludzi dobrej wolió.  

 

āOd lat zabiegamy, argumentujemy, mobilizujemy opiniŔ publicznŅ, apelujemy do sumieŻ, korzystamy z Ƭyczliwej 

pomocy katolickich Ɛrodk·w (é) przekazu, a mimo to przebijamy siŔ z trudem. NaszŅ naglŅcŅ i dramatycznŅ 

powinnoƐciŅ jest stanŅĹ do walki ð apelowaĞ w homilii bp WiesĞaw Mering  -  I bŔdzie to walka nier·wna, nie tylko 

dlatego, Ƭe embrion nie jest medialny, Ƭe siŔ nie skarƬy, Ƭe nie gĞosuje i nie bierze udziaĞu w manifestacjach,  

ale takƬe dlatego, Ƭe skĞonni jesteƐmy myƐleĹ, Ƭe nie dysponujemy wystarczajŅcŅ wiedzŅ, aby dziaĞaĹ skutecznie. 

MoƬe myƐlimy, Ƭe kwestia losu ludzkiego embrionu zostaĞa dawano temu rozstrzygniŔta, a nas juƬ nie dotyczy,  

a skoro nas nie dotyczy, to znaczy, Ƭe teƬ nas nie obchodzi. Mamy poczucie, Ƭe wszystko zostaĞo przesŅdzone, Ƭe 

politycy juƬ nad niczym nie panujŅ, Ƭe caĞŅ kontrolŔ przejŔĞa bioinƬynieria. A moƬe siŔ nam wydaje, Ƭe sŅ sprawy 

waƬniejsze, jak choĹby przeciwstawianie siŔ eutanazji czy maĞƬeŻstwom homoseksualnym, a wreszcie, byĹ moƬe, 

boimy siŔ, Ƭe na placu boju zostaniemy sami, groteskowi i Ɛmieszni?ó.  

http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36627.mp3
http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36628.mp3
http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36629.mp3
http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36627.mp3
http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36628.mp3
http://www.jasnagora.com/multimedia/news_audio_nowe/36629.mp3
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W sobotŔ 1 grudnia, w Kaplicy MiĞosierdzia na Jasnej G·rze spotkali siŔ czŔstochowscy obroŻcy Ƭycia, aby  

w godzinie modlitwy AnioĞ PaŻski rozpoczŅĹ czuwanie, kt·re zakoŻczy 9-cio miesiŔcznŅ nowennŔ w intencji praw-

nej finalizacji akcji #ZatrzymajAborcjŔ, i wprowadzenia poprawki do ustawy dotyczŅcej planowania rodziny  

i obrony Ƭycia.  

Na podstaw ie danych z 2015 r., 96% dokonanych w Polsce aborcji przeprowadzonych zostaĞo ze wzglŔdu  

na podejrzenie choroby bŅdƪ niepeĞnosprawnoƐci dziecka. www.jasnagora.com  

 

Ks. abp A. DziŔga: Nar·d, kt·ry zabija dzieci, jest bez przyszĞoƐci.  SĞyszycie to, politycy pol-

scy?  

PaŻstwo, kt·re pozwala na zabijanie wĞasnych dzieci, jest bez 

przyszĞoƐci. Trzeba siŔ zachwyciĹ sercem juƬ dzisiaj, nie ākiedyƐó 

ð m·wiĞ w sobotŔ podczas toruŻskich uroczystoƐci 27. rocznicy 

powstania Radia Maryja metropolita szczeciŻsko-kamieŻski ks. 

abp Andrzej DziŔga. 

W homilii wygĞoszonej podczas Mszy Ɛw. bŔdŅcej centralnŅ czŔƐciŅ 

toruŻskich uroczystoƐci rocznicowych, ks. Arcybiskup nawiŅzaĞ 

m.in. do problemu tak zwanej aborcji, czyl i zabijania dzieci niena-

rodzonych. Gdzie jest twoje Serce, Europo; Polsko, co robisz z ser-

cem? ð pytaĞ metropolita szczeciŻsko-kamieŻski. 

ð Europa oddycha na dwa pĞuca, ale Ƭeby oddychaĹ, to serce musi mieĹ jedno: BoƬe. Chrystusowe. Maryjne.  

O Polsko, co robisz z sercem? Ze swoim sercem otrzymanym od Chrystusa. Czemu zabijasz serce? Nie zabijajcie 

serc! TakƬe dosĞownie. TakƬe tych maleŻkich serc pod sercem matki. Pod sercem matki ma prawo ƬyĹ serce 

dziecka. Pierwszy impuls Ƭycia ð impuls poczŔcia, to pierwsze poruszenie serca czĞowieka. MaleŻki czĞowiek naj-

pierw caĞy jest sercem. Gdy matka dowiaduje siŔ o swoim dziecku w Ğonie, serce dziecka juƬ bije regularnie ð 

zaznaczyĞ. 

To bicie ð kontynuowaĞ ð to āimpulsy miĞoƐci dziecka. To jednoczeƐnie woĞanie o miĞoƐĹ matki i ojca. TakƬe  

o miĞoƐĹ caĞej spoĞecznoƐci, o  miĞoƐĹ wĞasnego naroduó. Bo nar·d, kt·ry zabija wĞasne dzieci ð to nar·d bez przy-

szĞoƐci. 

ð SĞyszycie to, politycy polscy? I paŻstwo, kt·re Ɛwiadomie pozwala na zabijanie wĞasnych dzieci jest paŻstwem 

bez przyszĞoƐci. Trzeba siŔ zachwyciĹ sercem juƬ dzisiaj. Nie ð āmoƬe kiedyƐó. Nie āmoƬe jutroó. SkŅdƐ znamy to 

powiedzenie: āJutro ð znaczy nigdyó. Gdy serce woĞa, to zawsze woĞa o ādziƐó, o ājuƬó. Kochani politycy polscy, nie 

patrzcie na daleki Ɛwiat, kt·ry stoi na granicy szaleŻstwa. BŅdƪcie po BoƬemu rozumni i wolni. I miejcie serce ð 

apelowaĞ ks. abp Andrzej DziŔga. 

Metropolita szczeciŻsko-kamieŻski dodaĞ, Ƭe polscy politycy powinni byĹ wdziŔczni, Ƭe ājeszcze dochodzi do nich 

proƐba wielu serc o ratowanie serc dzieció. 

http://www.jasnagora.com/wydarzenie-12481
http://www.jasnagora.com/wydarzenie-12481
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ð JeƐli nie bŔdzie Waszej odpowiedzi serca ð zaniknie teƬ ta proƐba serc. Albo przyjdŅ na Wasze miejsce inni, 

majŅcy serce, albo zabite zostanie serce Narodu. A wtedy moƬe juƬ zapaƐĹ cisza. Zabijanie polskich serc to zabi-

janie Polski ð zaznaczyĞ. 

Ks. Arcybiskup dodaĞ, Ƭe ādzisiaj jeszcze jest czas wyboruó, dlatego nie naleƬy czekaĹ i trzeba patrzyĹ w serce. 

āDzisiaj. Nie kiedyƐó ð podkreƐliĞ. 

Obejrzyj: TV Trwam  

 

www.radiomaryja.pl  

 

 

Ks. prof. Szostek: obecne prawo dopuszczajŅce aborcjŔ nie jest dobre 

Obecne prawo dopuszczajŅce aborcjŔ nie jest prawem dobrym. Ogromnie mi przykro, jeƐli kobieta zostaĞa skrzyw-

dzona, ale gdy w wyniku gwaĞtu poczyna siŔ dziecko, to nie widzŔ Ƭadnego powodu, Ƭeby je uƐmiercaĹ ð powiedziaĞ 

ks. prof. Andrzej Szostek MIC. ByĞy rektor KUL spotkaĞ siŔ ze stu-

dentami uczelni. OkazjŅ do rozmowy byĞo zakoŻczenie rekolekcji 

prowadzonych przez etyka dla Ɛrodowiska akademickiego oraz 

promocja wywiadu rzeki āUczestniczyĹ w losie Drugiegoó. 

OpowiadajŅc o swoich doƐwiadczeniach odkrywania powoĞania i 

formacji seminaryjnej stwierdziĞ, Ƭe jest wdziŔczny swoim wycho-

wawcom za angaƬowanie go w pomoc osobom chorym i potrze-

bujŅcym. ð Nie da siŔ opowiedzieĹ rzeczy, kt·re trzeba przeƬyĹ, 

dlatego potrzebne jest zaangaƬowanie w wolontariat , w reale 

uczestnicz enie w losie drugiego czĞowieka ð powiedziaĞ etyk. 

ZauwaƬyĞ, Ƭe wychowanie szkolne ma wymiar teoretyczny i brakuje mu wymiar·w praktycznych. ð Dawniej mĞodzi 

ludzie uprawiajŅc harcerstwo, doskonalili siŔ fizycznie i spoĞecznie. Ich wsp·Ğczesny r·wieƐnik teƬ poszukuje mun-

dur·w, stopni, egzamin·w. A czŔsto odnajduje je w r·Ƭnych, nie do koŻca dobrych, stowarzyszeniach i grupach ð 

wyjaƐniaĞ marianin . 

OdnoszŅc siŔ do pytaŻ, dotyczŅcych jego komentarza w sprawie klauzuli sumienia sprzed czterech lat, ks. Szostek 

wyraziĞ smutek z powodu niewystarczajŅcego zrozumienia jego sĞ·w. ð SpotkaĞa mnie masa hejtu ,  

a ja chciaĞem tylko zaznaczyĹ, Ƭe realnie nie ma czegoƐ takiego jak klauzula sumienia. Model, kiedy zmusza siŔ 

lekarza czy urzŔdnika do wskazania kogoƐ, kto dokona aborcji, jest sprzeczny z ideŅ tego prawa ð tĞumaczyĞ byĞy 

rektor KUL.  

ZastrzegĞ, Ƭe nigdy nie byĞ zwolennikiem aktualnej ustawy aborcyjnej . ð Obecne prawo nie jest prawem dobrym. 

Ogromnie mi przykro jeƐli kobieta zostaĞa skrzywdzona, ale gdy w wyniku gwaĞtu poczyna siŔ dziecko, to ja nie 

widzŔ Ƭadnego powodu Ƭeby go uƐmiercaĹ. Jednak przy ewentualnej pr·bie korekty prawa, nie moƬna zapomnieĹ 

o losie tej matki. Trzeba wiedzieĹ jak jej pom·c, nie tylko na ten moment, czy na miesiŅc, ale na caĞe jej Ƭycie ð 

oƐwiadczyĞ kapĞan. 

https://www.youtube.com/watch?time_continue=1&v=tTcjuED9ycg
http://www.radiomaryja.pl/informacje/tylko-u-nas-ks-abp-a-dziega-narod-ktory-zabija-dzieci-jest-bez-przyszlosci-slyszycie-to-politycy-polscy/
http://www.radiomaryja.pl/informacje/tylko-u-nas-ks-abp-a-dziega-narod-ktory-zabija-dzieci-jest-bez-przyszlosci-slyszycie-to-politycy-polscy/
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KoŻczŅc wŅtek obecnego prawa, ks. Szostek stwierdziĞ, Ƭe przed Polakami  jest jeszcze dĞuga droga uƐwiadamiania 

sobie czym jest aborcja. ð PamiŔtam jeszcze te czasy, kiedy o usuniŔciu ciŅƬy m·wiĞo siŔ jak o jakimƐ zabiegu. 

DokonaliƐmy i tak wielkiego postŔpu, ale niestety ten temat jest wciŅƬ wykorzystywany do gier politycznych.  

To jest zbyt ƐwiŔta sprawa, by uƬywaĹ tego dla wĞasnych korzyƐci ð oznajmiĞ filozof. 

Spotkanie odbyĞo siŔ jako zakoŻczenie rekolekcji adwentowych, kt·re ks. Szostek gĞosiĞ od 3 do 5 grudnia. HasĞem 

przewodnim ĹwiczeŻ duchowych byĞy sĞowa āB·g MŅdry i MiĞosiernyó. 

Podczas spotkania moƬna byĞo nabyĹ wywiad-rzekŔ z ks. profesorem Szostkiem āUczestniczyĹ w losie Drugiego. 

Rozmowy o etyce, KoƐciele i Ɛwiecieó autorstwa Ignacego Dutkiewicza. KsiŅƬka zostaĞa wydana nakĞadem Wydaw-

nictwa WiŔƪ. 

www.ekai.pl  

 

 

AnioĞ ƫycia dla arcybiskupa JŔdraszewskiego 

 

Abp Marek JŔdraszewski, metropolita krakowski zostaĞ uhono-

rowany AnioĞem ƫycia. NagrodŔ zasĞuƬonym obroŻcom Ƭycia 

przyznajŅ Rycerze Jana PawĞa II. āKsiŅdz Arcybiskup w oparciu 

o swŅ kulturŔ intelektualnŅ i gĞŔbokŅ wiarŔ, w duchu paster-

skiego posĞannictwa nie ustaje w wysiĞkach, by przekazaĹ wier-

nym i niewiernym wielkŅ prawdŔ o czĞowieku, o jego Ƭyciu, ma-

jŅcŅ cechŔ bezwarunkowej wartoƐci sakralnejó ð napisaĞ w uza-

sadnieniu abp Henryk Hoser, przewodniczŅcy kapituĞy wyr·Ƭ-

nienia.  

Wyr·Ƭnienie wrŔczono abp. JŔdraszewskiemu 8 grudnia w Sanktuarium Ɛw. Jana PawĞa II w Krakowie, w czasie mszy 

Ɛw. na rozpoczŔcie rekolekcji adwentowych dla Rycerzy Jana PawĞa II. 

Brat Krzysztof WŅsowski podkreƐliĞ, Ƭe kreator zakonu, aby Henryk Hoser uczyĞ rycerzy, Ƭeby āprzykĞadali niezwykĞŅ 

wagŔ do ochrony Ƭycia tych, kt·rzy siŔ nie mogŅ sami broniĹ, tych kt·rzy sŅ niewinni i nikomu nic zĞego nie zrobilió. 

GeneraĞ zakonu zwr·ciĞ uwagŔ, Ƭe nagrodŅ AnioĞa ƫycia rycerze Jana PawĞa II chcŅ ĞŅczyĹ wszystkie Ɛrodowiska 

pro -life w Polsce. āChcemy, Ƭeby ta nagroda i ten znak ð AnioĞ ƫycia ð byĞ znakiem dla wszystkich, Ƭeby byĹ lojalnym 

wobec nauki KoƐcioĞa i w tej nauce jednoznacznymó ð m·wiĞ Krzysztof WŅsowski. 

Brat RafaĞ Bobik, generalny protektor (peĞniŅcy funkcjŔ ministra ochrony Ƭycia) odczytaĞ fragment listu abp. Henryka 

Hosera, przewodniczŅcego kapituĞy wyr·Ƭnienia, w kt·rym uzasadniaĞ przyznanie tegorocznej nagrody metropo-

licie krakowskiemu.  

āKsiŅdz Arcybiskup w oparciu o swŅ kulturŔ intelektualnŅ i gĞŔbokŅ wiarŔ, w duchu pasterskiego posĞannictwa nie 

ustaje w wysiĞkach, by przekazaĹ wiernym i niewiernym wielkŅ prawdŔ o czĞowieku, o jego Ƭyciu, majŅcŅ cechŔ 

bezwarunkowej wartoƐci sakralnej. WartoƐĹ Ƭycia ludzkiego odsĞania siŔ w peĞni, gdy spojrzymy na jego poczŅtek 

i jego przeznaczenie ukazanych w perspektywie stworzenia i zbawienia. KsiŅdz abp Marek JŔdraszewski, znakomity 

filozof i pasterz, gĞosi w porŔ i nie w porŔ to, czym sam Ƭyje. Jest zarazem nauczycielem i Ɛwiadkiemó. 

http://www.ekai.pl/
https://ekai.pl/?s=Jan+Paweł+II
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āDziŔki wielkiemu zaangaƬowaniu w propagowanie ideaĞ·w w obronie Ƭycia abp Marek JŔdraszewski zasĞuguje  

na zaszczytny tytuĞ AnioĞa ƫyciaó ð powiedziaĞ RafaĞ Bobik. 

āƫycie ludzkie jest ƐwiŔte. Takim jest przede wszystkim w oczach samego Bogaó ð m·wiĞ w czasie podziŔkowaŻ za 

wyr·Ƭnienie abp JŔdraszewski podkreƐlajŅc, Ƭe wyrazem miĞoƐci Boga do kaƬdego czĞowieka jest posĞanie na Ɛwiat 

Jezusa Chrystusa. āJak siŔ nie zdumiewaĹ nad miĞoƐciŅ Boga do nas, jak Mu nie dziŔkowaĹ, a jednoczeƐnie jak nie 

byĹ przejŔtym tym, Ƭe Ƭycie pochodzŅce od Niego ð stw·rcy wszystkich rzeczy ð jest po prostu ƐwiŔte?  

A my mamy st aĹ na straƬy tej ƐwiŔtoƐció ð m·wiĞ abp JŔdraszewski. 

Metropolita krakowski zwr·ciĞ uwagŔ, Ƭe Rycerze Jana PawĞa II sŅ przykĞadem wiernego trwania przy SĞowie ƫycia, 

kt·rym jest sam Jezus Chrystus. āTo sĞowa kaƬe nam utoƬsamiaĹ siŔ jako bracia i siostry tych wszystkich, kt·rzy 

juƬ zaczŔli swoje istnienie na ziemi i kt·rych musimy kochaĹ, chroniĹ i pochylaĹ siŔ nad ƐwiŔtoƐciŅ ich istnieniaó ð 

m·wiĞ hierarcha. 

āCzujemy wszyscy, Ƭe Ƭycia drugiego czĞowieka trzeba po prostu broniĹ i to jest tak oczywiste, Ƭe w jakiejƐ mierze 

trudno z tego powodu sobie wrŔczaĹ nagrody. Ale jeƐli coƐ takiego ma miejsce, to tylko dlatego, Ƭeby pokazaĹ, 

jak Ɛwiatu potrzebne jest dzisiaj Ɛwiadectwo o tym, Ƭe B·g kocha kaƬdego z nas i pragnie kaƬdego z nas, w jego 

Ƭyciu tutaj doczesnym i w jego wiecznoƐci. Im bardziej bŔdziemy zatroskani o to, aby przedĞuƬaĹ to peĞne miĞoƐci 

spojrzenie ojca ku kaƬdej i kaƬdemu z nas, tym bardziej Ɛwiat bŔdzie tym, do czego wzywaĞ nas Ɛw. Jan PaweĞ 

Wielki ð cywilizacjŅ miĞoƐci. JŅ tw·rzmy, o niŅ siŔ starajmy, na jej straƬy st·jmyó ð apelowaĞ abp JŔdraszewski. 

AnioĞ ƫycia to nagroda ustanowiona przez Rycerzy Jana PawĞa II dla zasĞuƬonych obroŻc·w Ƭycia. Jest wyrazem 

uznania i podziŔkowania laureatowi nagrody za odwagŔ, trud i serce wĞoƬone w obronŔ Ƭycia ludzkiego od poczŔcia 

aƬ do naturalnej Ɛmierci. āPrzyznajŅc tŔ nagrodŔ konkretnej osobie, chcemy pokazaĹ wsp·Ğczesnemu czĞowiekowi 

przykĞad Ƭycia godnego naƐladowania w walce o ƐwiŔtoƐĹ i nienaruszalnoƐĹ osoby ludzkiejó ð podkreƐlajŅ funda-

torzy wyr·Ƭnienia. 

Nagroda AnioĞa ƫycia jest przyznawana z okazji ƐwiŔta NajƐwiŔtszej Maryi Panny z Guadalupe, kt·ra uznawana jest 

za obroŻczyniŔ Ƭycia i patronkŔ Ƭycia poczŔtego. Dotychczasowi laureatami wyr·Ƭnienia sŅ abp Henryk Hoser, 

Mariusz DzierƬawski, ks. Ryszard Halwa, dr inƬ. Antoni ZiŔba, Joanna Najfeld, dr Wanda P·Ğtawska, kard. StanisĞaw 

Dziwisz i br. MichaĞ KoĞakowski. StatuetkŔ AnioĞa Ƭycia zaprojektowaĞ i wykonaĞ artysta Andrzej Malec z Krakowa. 

www.ekai.pl  

 

 

 

 

 

 

http://www.ekai.pl/
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Nie tylko Karta DuƬej Rodziny ð wielodzietni tworzŅ Centrum Rozwoju Rodziny 

 

ZwiŅzek DuƬych Rodzin òTrzy Plusó, kt·ry w ostatnich la-

tach przyczyniĞ siŔ do wdroƬenia w caĞym kraju samorzŅ-

dowych Kart DuƬej Rodziny i jej wersji og·lnopolskiej, 

wspiera maĞƬeŻstwa i rodziny takƬe w inny spos·b ð orga-

nizujŅc cykle szkoleŻ profilaktycznych. Inicjatywa byĞa juƬ 

realizowana w mijajŅcym roku, ale teraz zyska wsp·lnŅ 

nazwŔ ð Centrum Rozwoju Rodziny.  

Wincenty Pipka z ZDR āTrzy Plusó tĞumaczy, Ƭe Karta DuƬej 

Rodziny  jest juƬ programem bardzo rozpoznawalnym. 

ZwiŅzek postanowiĞ zatem poszerzyĹ pole swojej dziaĞal-

noƐci o inicjatywy, kt·re i tak byĞy realizowane od dawna, tyle Ƭe w wŔƬszym zakresie. ð ZwiŅzek doszedĞ do 

wniosku, Ƭe rodziny wielodzietne nie sŅ juƬ wyĞŅcznie tymi, kt·re potrzebujŅc czyjejƐ pomocy, ale Ƭe same mogŅ 

pom·c spoĞeczeŻstwu ð wyjaƐnia w rozmowie z KAI Wincenty Pipka. 

Szkolenia, seminaria i warsztaty dla rodzin byĞy organizowane praktycznie od poczŅtku istnienia ZDR òTrzy Plusó, 

poczŅtkowo w mateczniku organizacji, czyli podwarszawskim Grodzisku Mazowieckim. Z czasem staĞy siŔ czŔƐciŅ 

organizowanych co roku Zjazd·w DuƬych Rodzin. Zawsze cieszŅ siŔ na tym wydarzeniu wielkŅ popularnoƐciŅ. ZDR 

òTrzy Plusó postanowiĞ zatem ugruntowaĹ tŔ formŔ wsparcia rodzin i maĞƬeŻstw, organizujŅc takie spotkania przez 

caĞy rok, a przy tym wykorzystujŅc potencjaĞ tw·rczy swoich czĞonk·w. 

ð W rodzinach wielodzietnych, kt·re przecieƬ z racji zwielokrotnionych obowiŅzk·w rodzinnych powinny byĹ bar-

dziej obciŅƬone, jest wielka energia spoĞeczna, wystarczajŅca na budowanie czegoƐ wiŔcej ð uwaƬa Joanna Krupska, 

prezes ZwiŅzku DuƬych Rodzin òTrzy Plusó. 

W ramach organizacji pozarzŅdowej zrzeszajŅcej rodziny wielodzietne pracuje bowiem w formie wolontariatu wielu 

specjalist·w: psycholog·w, psychoterapeut·w, pedagog·w i prawnik·w. ZDR òTrzy Plusó ma blisko 80 k·Ğ rozsia-

nych po caĞym kraju. DziŔki ich zaangaƬowaniu zaczŔto organizowaĹ cykliczne spotkania dotyczŅce prawidĞowego 

komunikowania siŔ w rodzinie, relacji maĞƬeŻskich, rodzicielskich i dotyczŅcych rodzeŻstwa. 

Szkolenia skierowane sŅ do wszystkich rodzin, nie tylko wielodzietnych. ð Rodziny wielodzietne byĞy przecieƬ kie-

dyƐ maĞodzietne, a na poczŅtku nawet bezdzietne ð tĞumaczy Joanna Krupska. ð Dla rodzin jest waƬne, aby tutaj 

byĞy rozumiane ich szczeg·lne potrzeby, wynikajŅce ze specyfiki czŔsto intensywnego Ƭycia rodzinnego ð dodaje.  

ð U rodzic·w, zwĞaszcza mĞodych, moƬna dziƐ zauwaƬyĹ chŔĹ poszerzania swojej wiedzy na temat kompetencji 

Ƭycia w rodzinie, takƬe u wielodzietnych. Rodzina wielodzietna to zwyczajna rodzina, tylko trochŔ liczniejsza  

i obfitujŅca w wiŔkszŅ liczbŔ interakcji ð wyjaƐnia Judyta Kruk, prowadzŅca LiniŔ 3Plus, czyli telefon poƐwiŔcony 

wielodzietnym.  

Warsztaty majŅ czŔsto bardzo sprofilowany charakter. DotyczŅ ojcostwa i macierzyŻstwa, ale teƬ m.in. budowania 

relacji miŔdzy ojcem a nastoletnim synem czy c·rkŅ, rozwiŅzywania konflikt·w i przeciwdziaĞania kryzysom pro-

wadzŅcym do rozpadu maĞƬeŻstwa. Jest warsztat dotyczŅcy wspierania samodzielnoƐci dzieci, wspierania rozwoju 
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pĞci w okresie dzieciŻstwa i dorastania czy umiejŔtnoƐci wychowawczych opartych na metodzie pozytywnej dyscy-

pliny.  

Na warsztatach wykorzystuje siŔ teƬ tw·rczy potencjaĞ dzieci, i to w r·Ƭnym wieku. OdbyĞy siŔ m.in. zajŔcia aktor-

sko - teatralne i rzemie Ɛlnicze dla dzieci szkolnych i nastolatk·w. Realizowane sŅ Ĺwiczenia indywidualne,  

w parach i podgrupach, gry, zabawy i dyskusje. UkoŻczenie cyklu potwierdzane jest stosownym certyfikatem. 

Centrum Rozwoju Rodziny nie ma na razie staĞej siedziby, ale w przyszĞoƐci taka na pewno powstanie. W mijajŅcym 

roku ZDR òTrzy Plusó zorganizowaĞ szereg warsztat·w i seminari·w dotyczŅcych wsparcia rodzin i przeciwdziaĞaniu 

przestŔpczoƐci na terenie wojew·dztwa mazowieckiego. Spotkania organizowano w r·Ƭnych miejscach: domach 

kultury, parafiach, oƐrodkach pomocy, na uniwersytetach. Ərodki na ten cel pozyskano m.in. z Funduszu Sprawie-

dliwoƐci, kt·rego dysponentem jest Minister SprawiedliwoƐci. 

ZwiŅzek DuƬych Rodzin āTrzy Plusó jest organizacjŅ pozarzŅdowŅ liczŅcŅ ponad 5,5 tys. czĞonk·w dziaĞajŅcych  

w 80 koĞach w caĞej Polsce. DziaĞania ZwiŅzku zmierzajŅ do poprawy warunk·w Ƭyciowych rodzin majŅcych  

na utrzymaniu troje lub wiŔcej dzieci oraz promujŅ model duƬej rodziny i rodziny w og·le. 

ZDR od lat prowadzi dziaĞania na rzecz skutecznej polityki rodzinnej i inspiruje do jej ulepszania. PrzyczyniĞ siŔ 

m.in. do wprowadzenia ulgi podatkowej na dzieci w 2007 r., wdroƬenia w ciŅgu ostatnich lat samorzŅdowych kart 

duƬej rodziny, a w 2014 r. og·lnopolskiej Karty DuƬej Rodziny. 

 www.ekai.pl   

 

Ponad 70 proc. dzieci doťwiadcza krzywdzenia 

AƬ 72 proc. dzieci w wieku 11-17 lat doƐwiadczyĞo w swoim 

Ƭyciu co najmniej jednej formy krzywdzenia. Co sz·sty na-

stolatek okaleczaĞ siŔ, a 1 na 10 dziewczyn podjŔĞa pr·bŔ 

samob·jczŅ ð takie dane zaprezentowaĞa w czwartek Fun-

dacja òDajemy Dzieciom SiĞŔó. 

Zdaniem ekspert·w, potrzeba na ten temat rzetelnej debaty, 

na podstawie kt·rej przyjŔte zostanŅ systemowe rozwiŅza-

nia ochrony dzieci przed krzywdzeniem.  Prezentacja òOg·l-

nopolskiej diagnozy skali i uwarunkowaŻ krzywdzenia 

dzieció odbyĞa siŔ w Centrum Pomocy Dzieciom Fundacji 

òDajemy Dzieciom SiĞŔó w Warszawie. 

òOg·lnopolska diagnoza skali i uwarunkowaŻ krzywdzenia dzieció miaĞa na celu okreƐlenie skali wystŔpowania 

roƬnych form krzywdzenia dzieci w Polsce, takich jak m.in. krzywdzenie ze strony dorosĞych, wykorzystywanie 

seksualne, czy przemoc r·wieƐnicza. 

http://www.ekai.pl/
http://www.ekai.pl/
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Diagnoza ujawniĞa, Ƭe aƬ 72% nastolatk·w doƐwiadczyĞo co najmniej jednej formy krzywdzenia. NajczŔƐciej wy-

stŔpujŅcŅ okazaĞa siŔ przemoc r·wieƐnicza (57%), dalej przemoc ze strony dorosĞych (41%), przestŔpstwa konwen-

cjonalne (np. kradzieƬ) ð 32%, obciŅƬajŅce doƐwiadczenia seksualne (takie, kt·re wydarzyĞy siŔ bez kontaktu fi-

zycznego, np. seksualna przemoc sĞowna, ekshibicjonizm czy werbowanie do cel·w seksualnych w sieci) ð 20%, 

wiktymizacja poƐrednia (bycie Ɛwiadkiem przemocy domowej) ð 13%; zaniedbanie fizyczne ð 6%. 

Na coraz czŔƐciej doƐwiadczanŅ wƐr·d nastolatk·w kategoriŔ obciŅƬajŅcego doƐwiadczenia seksualnego zwr·ciĞa 

uwagŔ dr Monika Sajkowska, prezes Fundacji òDajemy Dzieciom SiĞŔó. Jej zdaniem, nie bez przyczyny jest tu rozw·j 

nowych technologii, za pomocŅ kt·rych dochodzi do pr·b takiego krzywdzenia, coraz czŔƐciej nie tylko w relacji 

dorosĞy- dziecko, ale  teƬ r·wieƐnik-r·wieƐnik. 

òZmuszanie do oglŅdania intymnych czŔƐci ciaĞa, kt·re okreƐlamy jako ekshibicjonizm, dziŔki komunikacji online 

moƬe teraz mieĹ innŅ postaĹ. MoƬe teƬ byĹ mniej traumatyczne i Ğatwiejsze do unikniŔcia i wycofania siŔ z takiej 

sytuacji przez mĞodego czĞowieka, ale na pewno wymaga dalszych badaŻó ð stwierdziĞa dr Sajkowska. 

Wykorzystywanie seksualne  

Diagnoza przynosi wiele bardzo niepokojŅcych wniosk·w. AƬ 7% badanych dzieci doƐwiadczyĞo wykorzystywania 

seksualnego. Pytanie o takie doƐwiadczenie zadano dzieciom powyƬej 13. roku Ƭycia. CzŔƐciej wykorzystywania 

seksualnego doƐwiadczyĞy dziewczyny niƬ chĞopcy i starsze niƬ mĞodsze nastolatki. NajwiŔcej ð ze strony r·wie-

Ɛnika (4%). Kontakt seksualny przed ukoŻczeniem 15. roku Ƭycia z osobŅ dorosĞŅ, kt·ry w Polsce jest przestŔp-

stwem, miaĞo 2% badanych. 

SprawcŅ niechcianego dotyku lub zmuszania do rzeczy zwiŅzanych z seksem byĞ r·wnie czŔsto dorosĞy znajomy, 

jak i obcy (po 2%). W przypadku znajomego dorosĞego takiego kontaktu czŔƐciej doƐwiadczaĞy dziewczyny. Tym 

sprawcŅ najczŔƐciej okazywaĞ siŔ dorosĞy z rodziny niebŔdŅcy rodzicem lub znajomy dorosĞy spoza rodziny. 

Wykorzystanie seksualne przez znajomego dorosĞego powodowaĞo b·l nastŔpnego dnia w 35% przypadk·w, przez 

obcego dorosĞego ð w 15%, a przez r·wieƐnika ð w 13% przypadk·w. 

W zdecydowanej wiŔkszoƐci przypadk·w przemocy seksualnej zar·wno ze strony r·wieƐnika (81%), jak i dorosĞego 

(znajomego: 64% i obcego: 92%) sprawca byĞ pĞci mŔskiej. 

Pr·by samob·jcze 

Co sz·sty polski nastolatek w wieku 11 ð17 lat (16%) okaleczaĞ siŔ, a 7% badanych podjŔĞo pr·bŔ samob·jczŅ (py-

tano osoby w wieku 13 ð17 lat). Istotnie czŔƐciej zachowania autodestrukcyjne wystŔpowaĞy wƐr·d dziewczyn ð co 

czwarta (23%) okaleczaĞa siŔ, a co dziesiŅta (10%) pr·bowaĞa siŔ zabiĹ. 

Zdecydowana wiŔkszoƐĹ badanych (89%) wskazaĞa choĹ jednŅ osobŔ w swoim otoczeniu, do kt·rej moƬe siŔ zwr·-

ciĹ w trudnej sytuacji. Niepokoi fakt, Ƭe aƬ siedem procent dzieci przyznaĞo, Ƭe nie ma w og·le takiej osoby. 

NajczŔƐciej osobŅ wspierajŅcŅ jest matka, nastŔpnie kolega lub koleƬanka, a dopiero na trzecim miejscu ð ojciec.  

òDwa razy rzadziej ofiarami przemocy r·wieƐniczej stajŅ siŔ dzieci majŅce osobŔ, na kt·rej wsparcie mogŅ liczyĹ. 

Dobre relacje nie tylko wspierajŅ rozw·j mĞodych ludzi, ale teƬ mogŅ byĹ tarczŅ ochronnŅó ð uwaƬa Katarzyna 

Makaruk z Fundacji òDajemy Dzieciom SiĞŔó. 
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Krzywdzenie a dysfunkcje rodzinne  

Psychologowie i psychoterapeuci wskazujŅ, Ƭe przemoc wobec dzieci i mĞodzieƬy jest powaƬnym problemem spo-

Ğecznym oraz istotnym zagadnieniem z zakresu zdrowia publicznego. DoƐwiadczenie krzywdzenia stanowi jedno 

z najwiŔkszych zagroƬeŻ rozwoju, zdrowia i bezpieczeŻstwa dziecka, a jego negatywne konsekwencje mogŅ byĹ 

zar·wno somatyczne, jak i psychiczne oraz moralne. 

Jak pokazujŅ wyniki badaŻ zrealizowanych w tym roku wƐr·d polskich student·w, osoby ze skumulowanym do-

Ɛwiadczeniem krzywdzenia w dzieciŻstwie w por·wnaniu z osobami, kt·re ich nie miaĞy w og·le, 17 razy czŔƐciej 

podejmowaĞy pr·by samob·jcze, 12 razy czŔƐciej okaleczaĞy siŔ, piŔĹ razy czŔƐciej nie miaĞy Ƭadnej bliskiej osoby, 

cztery razy czŔƐciej uƬywaĞy substancji psychoaktywnych oraz trzy razy czŔƐciej ryzykownie piĞy alkohol. 

Badanie Fundacji òDajemy Dzieciom SiĞŔó wskazaĞo, Ƭe na krzywdzenie dzieci istotny wpĞyw majŅ r·Ƭne nieprawi-

dĞowoƐci w funkcjonowaniu rodzin, jak choĹby uzaleƬnienie od alkoholu czy narkotyk·w oraz doƐwiadczenie roz-

stania siŔ rodzic·w skrzywdzonego dziecka. 

NajczŔƐciej wystŔpujŅcŅ dysfunkcjŅ w rodzinach badanych byĞo naduƬywanie alkoholu (15%). Istotnie czŔƐciej ten 

problem zgĞaszaĞy starsze nastolatki niƬ mĞodsze. NajczŔƐciej osobŅ naduƬywajŅcŅ alkoholu byĞ ojciec (64%), w 

dalszej kolejnoƐci niebŔdŅcy rodzicem dorosĞy z rodziny (33%). ZaƬywanie narkotyk·w przez czĞonka rodziny de-

klarowaĞo 2% uczni·w, r·wnieƬ o tym problemie czŔƐciej m·wiĞy starsze nastolatki niƬ mĞodsze. OsobŅ zaƬywajŅcŅ 

narkotyki najczŔƐciej byĞ brat, siostra lub inne dziecko w rodzinie (32%), rzadziej ojciec (23%) lub inny dorosĞy w 

rodzinie (18%).  

Rodzice co si·dmego nastolatka (14%) rozstali siŔ lub rozwiedli ð istotnie czŔƐciej rozstanie rodzic·w deklarowaĞy 

starsze nastolatki niƬ mĞodsze. Co piŅty z badanych, kt·rych rodzice siŔ rozstali (19%), stwierdziĞ, Ƭe jeden z 

rodzic·w utrudnia mu/jej kontakt z drugim rodzicem. 

Nastolatki w wieku 13 ð17 lat zapytano r·wnieƬ o to, czy ktoƐ z domownik·w miaĞ depresjŔ albo cierpiaĞ na innŅ 

chorobŔ psychicznŅ ð twierdzŅco odpowiedziaĞo 9% badanych. CzŔƐciej o chorobie psychicznej domownika infor-

mowaĞy dziewczyny niƬ chĞopcy. Na zadane badanym od 15 r.Ƭ. pytanie o to, czy ktoƐ z domownik·w pr·bowaĞ 

popeĞniĹ samob·jstwo, twierdzŅco odpowiedziaĞo 5% z nich. 

Co moƬna zrobiĹ? 

Podczas seminarium z udziaĞem zaproszonych ekspert·w zastanawiano siŔ takƬe, jakie dziaĞania systemowe sŅ 

potrzebne, aby ograniczyĹ zasiŔg zjawiska krzywdzenia dzieci.  

Prezes Fundacji òDajemy Dzieciom SiĞŔó dr Monika Sajkowska podkreƐliĞa, Ƭe pilne jest podjŔcie rzetelnej debaty 

wszystkich zainteresowanych Ɛrodowisk, na podstawie kt·rej zostanŅ przyjŔte i wdroƬone systemowe rozwiŅzania 

chroni Ņce dzieci przed krzywdzeniem. 

Zdaniem obecnego na prezentacji diagnozy psychiatry dzieciŔcego dr n. med. Artura WiƐniewskiego (Ərodowiskowe 

Centrum Zdrowia Psychicznego dla Dzieci i MĞodzieƬy w Warszawie-Bielany), pomocy w najwiŔkszym stopniu wy-

magajŅ obecnie nie dzieci, w rodzinach kt·rych zaistniaĞy przypadki chor·b psychicznych, ale wĞaƐnie takie, kt·re 

doƐwiadczyĞy przemocy, w tym r·wieƐniczej i ze strony bliskich. 
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W jego opinii nie pomaga na pewno takƬe to, Ƭe paŻstwowy system wsparcia jest coraz bardziej niewydolny: coraz 

mniej jest psychiatr·w dzieciŔcych, zamykane teƬ sŅ (z powodu brak·w kadrowych) szpitalne oddziaĞy zajmujŅce 

siŔ leczeniem najmĞodszych z takimi doƐwiadczeniami. 

Marta Niedƪwiedzka z Fundacji òDDSó wskazaĞa, Ƭe skrzywdzone dziecko ma w Ƭyciu dorosĞym obniƬone kompe-

tencje spoĞeczne (np. wchodzenie w nieprawidĞowe relacje) i poznawcze (gorzej siŔ uczy) oraz jest bardziej podatne 

na rozw·j zaburzeŻ psychicznych. Istotna jest zatem zar·wno profilaktyka, jak i przede wszystkim wczesna inter-

wencja wobec przypadk·w krzywdzenia dzieci. 

Badanie przeprowadzono na og·lnopolskiej reprezentatywnej pr·bie dzieci i mĞodzieƬy (pr·ba 1155) w wieku 11ð

17 lat w paƪdzierniku i listopadzie br.   

www.ekai.pl  

 

KoƐci·Ğ zawsze wychodziĞ z kryzys·w zwyciŔsko 

KoƐci·Ğ przeƬywaĞ juƬ kryzysy, ale zawsze wychodziĞ z nich 

zwyciŔsko, nie jest bowiem instytucjŅ wyĞŅcznie ludzkŅ.  

W Polsce cieszy wciŅƬ duƬa liczba duchowieŻstwa, martwi spa-

dek religijnoƐci mĞodych. KoƐci·Ğ w Polsce powinien gĞosiĹ 

EwangeliŔ rodzinom, ale nie w duchu nakĞadania ciŔƬar·w, 

kt·re sŅ nie do uniesienia ð m·wili uczestnicy debaty āKoƐci·Ğ 

w Polsce: satysfakcje, nadzieje, obawyó, zorganizowanej we 

wtorek z okazji 25 - lecia Katolickiej Agencji Informacyjnej.   

Uczestnicy spotkania zorganizowanego w Sekretariacie Kon-

ferencji Episkopatu Polski zastanawiali siŔ nad obecnym sta-

nem KoƐcioĞa w Polsce: satysfakcjami z tego, co moƬna w nim uznaĹ za udane oraz obaw co do proces·w, kt·re 

wymagajŅ poprawy lub wrŔcz napawajŅ niepokojem. 

Abp Henryk Hoser SAC, biskup senior diecezji warszawsko -praskiej, a obecnie specjalny wysĞannik papieski do 

Medziugorie zaznaczyĞ, Ƭe dla niego ƪr·dĞem optymizmu jest to, Ƭe KoƐci·Ğ w Polsce nie przeƬyĞ obserwowanego 

w wielu krajach Europy Zachodniej po Soborze WatykaŻskim II kryzysu powoĞaŻ i wartoƐci. 

ð Ten fakt sprawiĞ, Ƭe KoƐci·Ğ w Polsce zachowaĞ ciŅgĞoƐĹ istnienia i dziaĞania, nie przerwanŅ brutalnie, tak jak to 

nastŅpiĞo w niekt·rych krajach ð m·wiĞ abp Hoser. ð Za jeden z przejaw·w braku owego kryzysu moƬna uznaĹ fakt, 

Ƭe nie kontestowano w KoƐciele w Polsce nauczania Magisterium KoƐcioĞa, a raczej byliƐmy w nim zasĞuchani ð 

dodaĞ. 

MajŅc na myƐli gwaĞtowny kryzys powoĞaŻ, abp Hoser stwierdziĞ, Ƭe w Polsce nie nastŅpiĞ teƬ ākrwotok kleru i os·b 

konsekrowanychó, obserwowany na Zachodzie. Nie byĞo naduƬyĹ liturgicznych, zachowany zostaĞ dynamiczny cha-

rakter sakramentu spowiedzi, w wielu krajach zachodniej Europy wĞaƐciwie juƬ nie praktykowanego. 

https://ekai.pl/ponad-70-proc-dzieci-doswiadcza-krzywdzenia/
https://ekai.pl/ponad-70-proc-dzieci-doswiadcza-krzywdzenia/
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W opinii abp. Hosera, wyzwaniem na dziƐ jest āumiejŔtnoƐĹ reagowania na coraz gĞŔbsze przemiany spoĞeczeŻstwa, 

r·wnieƬ od strony toƬsamoƐciowej poszczeg·lnych os·b czy wsp·lnotó. ð Wymaga to jakiejƐ reakcji KoƐcioĞa, kt·ra 

powinna byĹ adekwatna i siŔgaĹ do etiologii tego, co siŔ dzieje, a nie tylko tego, co jest objawem tego zjawiska ð 

dodaĞ. 

InnŅ nadziejŅ, zdaniem arcybiskupa, jest to, Ƭe KoƐci·Ğ āma gwarancjŔ istnienia, ogromnŅ zdolnoƐĹ regeneracjió. 

Hierarcha przypomniaĞ, Ƭe KoƐci·Ğ przeƬywaĞ w swojej historii ogromne kryzysy, a jednak wychodziĞ z nich zwy-

ciŔsko, dlatego, Ƭe āw swoim zaĞoƬeniu nie jest tylko instytucjŅ ludzkŅó. 

Prezes Katolickiej Agencji Informacyjnej Marcin Przeciszewski  podkreƐliĞ, Ƭe w kwestii obaw i nadziei co do stanu 

KoƐcioĞa w Polsce jest raczej duƬym optymistŅ, aczkolwiek towarzyszy mu teƬ wiele obaw co do jego przyszĞoƐci. 

M·wiŅc o satysfakcjach stwierdziĞ, Ƭe musimy naprawdŔ dziŔkowaĹ Bogu i biskupom za to, jaki jest dziƐ KoƐci·Ğ w 

Polsce. Jest to bowiem jedyny ð poza KoƐcioĞem na Ukrainie ð KoƐci·Ğ w Europie, kt·ry dysponuje olbrzymim kapi-

taĞem ludzkim. 

Prezes KAI wymieniĞ w tym kontekƐcie m.in. 12 mln Polak·w uczŔszczajŅcych w kaƬdŅ niedzielŔ do koƐcioĞa, w tym 

ponad 3 mln os·b mĞodych. 

PosĞuguje w Polsce ponadto aƬ 30 800 ksiŔƬy, w tym wielu duchownych mĞodych, poniƬej 40. roku Ƭycia, a 60 

proc. kapĞan·w nie przekroczyĞo 50. roku Ƭycia. WielkŅ siĞŅ KoƐcioĞa w Polsce jest teƬ wielu zaangaƬowanych 

Ɛwieckich, kt·rych liczbŔ moƬna szacowaĹ na ponad 2,5 mln. ð To jest wielka wartoƐĹ ð podkreƐliĞ Przeciszewski. 

āMoƬna mieĹ w zwiŅzku z tym nadzieje, Ƭe KoƐci·Ğ w Polsce przejdzie te wszystkie trudne wiraƬe wsp·Ğczesnej 

historii, przede wszystkim sekularyzacji, kt·ra jest procesem charakterystycznym dla kultury zachodniej, i Ƭe Pol-

ska bŔdzie krajem nowoczesnym, zamoƬnym, a jednoczeƐnie wiernym tradycji chrzeƐcijaŻskiejó ð powiedziaĞ pre-

zes KAI.  

Jego zdaniem, obawiaĹ siŔ naleƬy znacznie szybszego spadku religijnoƐci w mĞodym pokoleniu wsp·Ğczesnych 

Polak·w w por·wnaniu z pokoleniem dzisiejszych 50-60 latk·w. ð To wymaga powaƬnego przemyƐlenia duszpa-

sterskiego ð stwierdziĞ Przeciszewski. 

NiepokoiĹ moƬe takƬe znaczny spadek powoĞaŻ kapĞaŻskich i zakonnych, najdramatyczniejszy w zgromadzeniach 

ƬeŻskich, nieco mniej dotkliwy we wsp·lnotach mŔskich. Martwi ponadto poziom spoĞecznego zaufania do Ko-

ƐcioĞa. WedĞug CBOS, do niedawna ·w poziom byĞ bardzo stabilny, w poprzedniej dekadzie wynosiĞ nawet 70 proc., 

a obecnie wynosi jedynie 54 proc.  

Zdaniem prezesa KAI, choĹ laikat jest aktywny w dziaĞaniu wewnŅtrzkoƐcielnym, to znacznie gorzej jest zaanga-

Ƭowany w dziaĞaniu spoĞecznym, a jeszcze sĞabiej na niwie politycznej. ð O czym to Ɛwiadczy? O braku zakorze-

nienia w naszym myƐleniu podstawowych zasad spoĞecznego nauczania KoƐcioĞa w tworzeniu dobra wsp·lnego ð 

stwierdziĞ Przeciszewski. 

Za pĞaszczyznŔ wymagajŅcŅ poprawy uznaĞ teƬ sĞaby udziaĞ KoƐcioĞa w tworzeniu kultury i inspirowaniu bliskich 

jej Ɛrodowisk. 
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NadziejŅ dla KoƐcioĞa jest takie dziaĞanie w przestrzeni publicznej, kt·re nie bŔdzie jednoczeƐnie kojarzone z 

ƬadnŅ opcjŅ politycznŅ. W przededniu 100. rocznicy urodzin Ɛw. Jana PawĞa II KoƐci·Ğ w Polsce nie moƬe teƬ za-

pominaĹ, by byĹ z jednej strony zanurzony w ortodoksji, z drugiej strony jednak pozostawaĹ otwartym i w dialogu 

z rozmaitymi Ɛrodowiskami. Powinien teƬ odwaƬnie gĞosiĹ nauczania obecnego papieƬa. ð Franciszek ma coƐ nie-

zwykle cennego do zaoferowania wsp·Ğczesnemu Ɛwiatu. Chce uczyniĹ kaƬdy poziom KoƐcioĞa, kaƬdego z nas, nie 

tylko uczniem Chrystusa, ale i misjonarzem ð dodaĞ Przeciszewski. 

Joanna Krupska, prezes ZwiŅzku DuƬych Rodzin āTrzy Plusó z zadowoleniem stwierdziĞa, Ƭe rodzina jest wartoƐciŅ, 

kt·ra niezmiennie cieszy siŔ wielkim zaufaniem Polak·w. Dotyczy to takƬe mĞodego pokolenia. Wydaje siŔ, Ƭe w 

KoƐciele coraz wiŔcej m·wi siŔ o rodzinie. Dorobek  Jana PawĞa II, ale teƬ np. bardzo dobrze przyjŔta adhortacja 

apostolska Franciszka āAmoris laetitiaó pokazuje, Ƭe KoƐci·Ğ coraz lepiej rozumie, czym jest rodzina. Coraz wiŔcej 

m·wi siŔ o relacjach rodzinnych, rozwoju czĞowieka, o sposobach pomagania rodzinie w kryzysie.   

Jej zdaniem, nastŅpiĞ zauwaƬalny wzrost podmiotowoƐci kobiet w KoƐciele, ale takƬe roƐnie w nauczaniu koƐciel-

nym ƐwiadomoƐĹ promowania r·wnoƐci os·b w rodzinie, sprzeciw wobec dominacji jednej osoby nad innymi oraz 

wobec przemoc y w rodzinie, takƬe w sferze seksualnej. 

Istnieje jednak takƬe wiele obaw zwiŅzanych z sytuacjŅ rodziny w Polsce. Na pierwszym plan wysuwajŅ siŔ oczy-

wiƐcie kwestie demograficzne, w tym wciŅƬ sĞaby wskaƪnik dzietnoƐci. Rodzin wielodzietnych jest dziƐ dwa razy 

mniej niƬ 15 lat temu. W 2002 r. byĞo milion rodzin z trojgiem lub wiŔcej dzieĹmi, w 2017 r. ð juƬ tylko 520 tys. Z 

tym wiŅƬe siŔ zagadnienie wzrastajŅcej bezdzietnoƐci: w rocznikach 1945-1955 byĞo 8 proc. bezdzietnych kobiet, 

z urodzonych w 1965 r. ð 15,5 proc., a obecnie nie ma dzieci co piŅta kobieta. 

Krupska wskazaĞa teƬ na zmieniajŅce siŔ model wsp·ĞƬycia, zwĞaszcza ro-

snŅce liczbowo zwiŅzki partnerskie zamiast maĞƬeŻstw, wzrost rozwod·w, 

zwĞaszcza w duƬych miastach, coraz wiŔcej samotnych rodzic·w, tzw. rodzin 

patchworkowych i mĞodych wsp·ĞƬyjŅcych przed Ɛlubem. Əwiat wsp·Ğczesny 

nie sprzyja budowaniu trwaĞych wiŔzi: jest coraz bardziej nastawiony na kon-

sumpcjŔ, sukces i samorealizacjŔ w pracy oraz Ƭycie w poƐpiechu i stresie. ð 

Ale w gĞŔbi nas jest pragnienie rodziny, kt·ra daje poczucie bezpieczeŻstwa 

i zaspokaja potrzeby bliskoƐci ð dodaĞa. 

Prelegentka postawiĞa pytanie, dlaczego nauczanie KoƐcioĞa w Polsce nie 

przekĞada siŔ na Ƭycie codzienne, na zaufanie do instytucji maĞƬeŻstwa, wier-

noƐĹ maĞƬonk·w oraz chŔĹ i radoƐĹ przekazywania Ƭycia. Jej zdaniem, odpo-

wiedziŅ mogŅ byĹ nadzieje. Potrzebne jest odkrywanie i gĞoszenie Ewangelii 

maĞƬeŻstwa jako Dobrej Nowiny  dla ludzi, jednak ānie w duchu oceniania i 

nakĞadania ciŔƬar·w, kt·re sŅ nie do uniesienia, a bardziej w duchu dostrze-

gania wielkiego cierpienia konkretnych rodzin doƐwiadczajŅcych trudnoƐci w 

Ƭyciu maĞƬeŻskim i rodzinnymó. 

NadziejŅ na poprawŔ jest teƬ zdaniem Krupskiej dobre przygotowywanie do maĞƬeŻstwa, w czym KoƐci·Ğ ma duƬe 

zasĞugi. Nadzieja sŅ wreszcie istniejŅce juƬ w KoƐciele r·Ƭne formy wsparcia rodzin i maĞƬeŻstwa. Ogromnie waƬny 

jest ksztaĞt polityki rodzinnej realizowanej przez paŻstwo. 
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